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 مبادرة الصندوق لتعميم الابتكار
 الرئيسيةعن المرحمة  السابعالتقرير المرحمي 

 

المرحمة الرئيسية مف مبادرة الصندوؽ لتعميـ الابتكار  2004أقر المجمس التنفيذي في دورة ديسمبر/كانوف الأوؿ  -1
(EB 2004/83/R.2وتتمثؿ الغاية مف ىذه المبادرة، التي تموؿ بمساىمة تكميمية مف المممكة المتحدة ب .)6.6 قيمة 

ريكي(، في تعزيز قدرة الصندوؽ عمى الترويج للابتكارات مميوف دولار أم 12.0 حواليمميوف جنيو إسترليني )أي 
 عمى الفقر الريفي. وتتمثؿ النواتج المتوقعة ليذه المبادرة فيما يمي: اإيجابي اثر أ تخمؼالتي 

 تعميـ الابتكار في عمميات الصندوؽ؛ 

  شراؾ الآخريف فيو ّـَ تعمُّمو؛ –تعزيز التعمُّـ عف الابتكار وا   وتطبيؽ ما ت

 فة المنظمة وممارساتيا المتعمقة بدعـ الابتكار.تغيير ثقا 

الفترة  أثناءمبادرة تعميـ الابتكار  التقدـ المحرز في بشأف عموماتيطمع ىذا التقرير المجمس التنفيذي عمى آخر الم -2
السابقة الستة لتقارير المرحمية اىذا التقرير  مي. وي3123إلى أكتوبر/تشريف الأوؿ  3122تشريف الثاني /نوفمبرمف 

 EBو ،EB 2010/101/INF.5و ،EB 2011/104/INF.4)الوثائؽ  التنفيذي رضت عمى المجمسالتي ع  

2009/98/INF.7، وEB 2008/95/INF.5و ،EB 2007/92/INF.6و ،EB 2006/88/INF.4) تغطي الفترة التي ، و
3116-3122. 

 الخمفية - أولا

وعرض  ،بما في ذلؾ تقدير لأداء مبادرة تعميـ الابتكار ،للابتكارعمى الترويج الصندوؽ لقدرة أجرى تقييـ مؤسسي  -3
(. وقد خمص التقييـ إلى أف أىمية مبادرة EB 2010/99/R.7) 3121أبريؿ/نيساف عمى المجمس التنفيذي في دورة 

 إلى الافتقار أشار التقييـ إلىفقد إلى حد كبير،  هاماتصميـ البرنامج وفي حيف كاف مرضية. تعميـ الابتكار 
لى وقاترتيب أولويات   تطرؽ إليو المبادرةتالمنظور الذي  خارجبصورة واضحة ع بعض الأنشطة و لأنشطة، وا 

المبادرة إلى عدـ ملاءمة وجود ىذه  التقييـ كذلؾ أشاروالافتقار إلى أىداؼ لمبرنامج وضعؼ الرصد والتقييـ، 
المستقؿ في  فقد أكد مكتب التقييـ ،الكفاءةمنظور مؤسسيا فيما كاف يعرؼ عندئذ بدائرة الشؤوف الخارجية. ومف 

فقد تـ الحكـ عمى ىذه المبادرة  ،إلى أف أداء ىذه المبادرة كاف غير مرض إلى حد ما. ومف جية أخرى الصندوؽ
مخرجيا الثالث الخاص بتغير ثقافة يتـ الإيفاء بلـ في حيف  ،إلى حد ما في تحقيؽ أىداؼ البرنامج فعالةبكونيا 
. وقد وجد التقييـ أف أثر مبادرة تعميـ الابتكار كانت مرضية إلى حد كبيرة وممارساتيا المتعمقة بالابتكار المنظم

 استدامتيا غير مرضية إلى حد ما. تفي حيف كان ،إلى حد ما

 ECوقد ركز الرد الصادر عف إدارة الصندوؽ عمى توصيات ذلؾ التقييـ ككؿ عمى أربع نقاط )الوثيقة  -4
2010/62/W.P.3/Add.1 لابتكار يكوف لأنو مف الضروري أف يضع الصندوؽ جدوؿ أعماؿ الإدارة (. فأولا، أقرت
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ف رأت إدارة الصندوؽ أف أفكار الابتكار غالبا ما تظير مف خلاؿ  أوضح وأكثر تركيزا عمى الجانب الاستراتيجي، وا 
المبادرات. مع مثؿ تمؾ قضايا قطرية، وأف ىناؾ حاجة إلى التجاوب ل وأاستجابة لمشروع معيف  ،العمؿ الميداني

ثانيا، ركز رد إدارة الصندوؽ عمى الأىمية المحورية لعممية توسيع النطاؽ باعتبارىا "ميمة حيوية" كمقياس حقيقي 
ذي يتحقؽ مف أوسع عمى الفقر الريفي يتجاوز الأثر المباشر الأثر الطريؽ إلى إحداث  هيوباعتبارىا  ،للابتكار

الكافية بالتوصية الداعية إلى تخصيص الموارد بصورة جدية خلاؿ عممياتو. ثالثا، اىتمت إدارة الصندوؽ في ردىا 
المعرفة تقاسـ للأنشطة غير المتعمقة بالإقراض. رابعا، أوضحت إدارة الصندوؽ أنيا ممتزمة بتشجيع المزيد مف 

 عمى الابتكار.  وتحمؿ المخاطر مف أجؿ تحفيز موظفي الصندوؽ

قائدا لعممية  3121عيف كبير استراتيجيي التنمية في الصندوؽ عاـ  ،وكرد جزئي عمى شواغؿ التقييـ المؤسسي -5
تتـ الموافقة عمى أية مشروعات أو ، لـ في الصندوؽ. إلا أنو الإدارة العميافريؽ ضمف إدارة المعرفة والابتكار 

ف كاف 3122و 3121 ميأنشطة جديدة لتمويميا خلاؿ عا عدد محدود مف ىذه الأنشطة قد نفذ قد تـ تنفيذ ، وا 
مبادرة تعميـ الابتكار. وفي أكتوبر/تشريف الأوؿ  مف ممولةال 43 وعددىا بالفعؿ ضمف المشروعات الصغيرة

ممضي قدما بيذه لالطريؽ  دوتـ تحدي ،لاء المسؤوليات عف الإدارة اليومية لمبادرة تعميـ الابتكاري، تـ إ3122
كؿ مف التقييـ المؤسسي واستجابة بالذي استنار بصورة كبيرة  3123مع نيج لمتنفيذ لعاـ  ،والاتفاؽ عميو ،المبادرة

 إدارة الصندوؽ.

 2012التنفيذ في  استعراض -ثانيا 

تـ بذؿ جيود كبيرة  (3123إلى أكتوبر/تشريف الأوؿ  2011الاستعراض )نوفمبر/تشريف الثاني قيد فترة الوخلاؿ  -6
 بما يتماشى مع الأولويات المحددة في التقرير المرحميو  .ريع وتيرة تنفيذ واستخداـ الموارد بموجب ىذه المبادرةلتس
الأوؿ القياـ بدعوة جديدة  :مجالات واسعة مف الأنشطة ةثلاثإلى تحقيؽ  تـ السعي ،ليذه المبادرة 3122لعاـ  ليا

البدء و  التخطيط لموارد المبادرة والثاني ؛مبادرة تعميـ الابتكار مفوفر تتمويؿ المالتتنافس عمى  مشروعاتلمقترحات 
أثر  ة لترويج الابتكار التي سيكوف لولصندوؽ في جيوده الراميابمجموعة محدودة مف مجالات أولوية  ياباستخدام

وىو تغير  ،وىي تيدؼ مف ناحية مبدئية إلى تحقيؽ الناتج الثالث ليذه المبادرة .إيجابي عمى الحد مف الفقر الريفي
وتركز بصورة مخصوصة عمى توسيع النطاؽ والتعاوف بيف  ،الثقافة والممارسة في المنظمة لصالح دعـ الابتكار

 ،ندوؽ الضوء عمييما(التجديد التاسع لموارد الصالخاصة ب اتمشاور ال ىيئة الجنوب )وىما مجالاف سمط تقرير دافمب
 والثالث محاولة استقاء الدروس مف المشروعات الصغيرة لممبادرة دارة المعرفة؛لإعلاوة عمى استراتيجية جديدة 

 وسوؼ يتـ مناقشة كؿ مف ىذه المجالات الثلاثة أدناه. .مما تـ تنفيذه بالفعؿ 43 وعددىا

 والأنشطة الابتكارية التي ليا أثررعاية وتمويؿ المشروعات موظفي الصندوؽ مف نافذة التمويؿ التنافسي تمكف  -7
التي تتفؽ مع الإطار الاستراتيجي لمصندوؽ لمفترة  ،الفقر الريفيالحد مف عمى  ،مباشر أو غير مباشرإيجابي، 

نواتجو وناتج أو أكثر مف  ،تعميـ الابتكارفي تحقيؽ ىدؼ برنامج مبادرة ويتوقع ليا أف تسيـ ، 3122-3126
وتـ تحديد معايير شفافة معدلة لاختيار ، 3122مقترحات في نياية عاـ بمتقدـ لوجيت دعوة جديدة وقد ثلاثة. ال

مسألة ضماف أف يستخدـ الصندوؽ الدروس المستفادة مف لالشواغؿ الرئيسية مف وبما أف  ،المقترحات الناجحة
تولي ىذه  ،لتوسيع النطاؽ أو إضفاء الصبغة المؤسسية عمى الابتكارات الناجحة ةولمالأنشطة والمشروعات الم

ستقاء وتقاسـ لاوتتضمف آليات  ،التي تتسـ بجدوؿ أعماؿ تعمـ واضح مشروعاتلمقترحات ال ةخاص يةىمأالمعايير 
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مميوف دولار أمريكي  3.6 أتيح مبمغوقد  .أو إضفاء الطابع المؤسسيو/الدروس المستفادة والفرص لتوسيع النطاؽ 
 لتمويؿ المشروعات الموافؽ عمييا.

ما تـ استلاـ  ،، وىو تاريخ إغلاؽ عممية استدراج العروض التنافسية3122ديسمبر/كانوف الأوؿ  41وبتاريخ  -8
مف الخبراء  6 ،مستعرضيف 9وقاـ فريؽ مف  .مميوف دولار أمريكي 7.7 اقدرى ةإجمالي قيمةبمقترحا  51 ومجموع

دوائر الصندوؽ المعني بإدارة المعرفة والابتكار باستعراض عضاء الفريؽ الجوىري فيما بيف أمف  5و ،الخارجييف
وتمت  ،ستعراض الصارمةالاشروط  51مقترحا مف أصؿ المقترحات الػ  23وقد استوفى  .المقترحات الأربعيف

وافؽ رئيس الصندوؽ عمى  3123ار دولار أمريكي. وفي مارس/آذ مميوف 3متو يبمبمغ إجمالي ق االتوصية بتمويمي
لرعاية المشروعات لمبدء بالتنفيذ. وأحرز تقدـ جيد في  الممشروعات/ فريق ياراع 23الضوء الأخضر لػ  منحتوصية ت

وىنالؾ  .وتوفرت الفرص لتقاسـ خبرات التنفيذ والدروس المستفادة حتى تاريخو ،معظـ ىذه المشروعات حتى تاريخو
 .الثانيعشر كميا في الذيؿ  ووضع التنفيذ في المشروعات الاثنيت المشروعا ىداؼموجز لأ

 ،لمبادرات تتعمؽ بالشراكات بيف القطاعيف العاـ والخاصمقترحات  4ىنالؾ  ،33ومف بيف مقترحات المشروعات الػ  -9
تمت دعوة ثلاثة راعيف لممشروعات لمعمؿ مع بعضيـ البعض  ،ونظرا لأىمية ىذا الموضوع بالنسبة لمصندوؽ

عادة تقديـ مقترح واحد يستجيب لمشواغؿ المختمفة لممستعرضيف ، 3123. وفي أكتوبر/تشريف الأوؿ نفيذهتكما تـ  ،وا 
إلى مما يرفع إجمالي الالتزاـ بموجب استدراج العروض ىذا  ،متمويؿالثالث عشر ل ىذا المشروع تمت الموافقة عمى

 مميوف دولار أمريكي. 3.3

ستخداـ جزء مف الموارد المتبقية لمبادرة تعميـ الابتكار لامجاؿ العمؿ الثاني فيو بداية تطوير نيج استراتيجي وأما  -11
كشرط مسبؽ  ،ير منتظـ يتعمؽ بثقافة وممارسات المنظمةياستقطاب تغو الابتكار في عمميات الصندوؽ  في تقييـ

ويات حالية خاص عمى أربع أول إيلاء تركيزوقد تـ  .تي ليا أثر إيجابي عمى الفقر الريفيلمترويج للابتكارات ال
الجنوب )وجميع ىذه  افدبموالتعاوف بيف  ،حوار السياساتو  ،نطاؽالتوسيع  :لمنظمة وىيمترابطة بصورة وثيقة في ا

ير ىيئة المشاورات الخاصة في تقر  فيولمدوؿ الأعضاء  بالتزامات الصندوؽفييا المجالات ىي مجالات تقدـ 
دارة  المعرفة.الصندوؽ(، بالتجديد التاسع لموارد   وا 

ويركز بصورة واضحة ودقيقة عمى كيفية استقطاب  ،بالنسبة لمصندوؽ "ميمة حاسمة"يعتبر  توسيع النطاق (أ )
لما الفقر الريفي. وسيتـ استخداـ موارد مبادرة تعميـ الابتكار عمى الابتكارات الناجحة لتخميؼ أثر أكبر 

( دعـ الأنشطة عمى المستوى القطري مع ربطيا بانخراط الصندوؽ الجاري أو المخطط لو عمى 2) يمي:
دعـ إلى  تصميـ المشروع و مراحؿ مختمفة مف دورة المشروع )مف برنامج الفرص الاستراتيجية القطرية 

رساء الشراكات وحوار ال ،إضافة إلى إدارة المعرفة ،عميو(تنفيذه والإشراؼ  ( عمى المستوى 3سياسات؛ )وا 
تقاسـ خبرتو مع والتعمـ مف مجتمع الممارسيف العالمييف المعنييف بتوسيع مف الصندوؽ  مكيفت المؤسسي،

لابتكارات في باالقطرية  ومشروعاتو وضماف استنارة برامجو ،التنمية الريفيةالزراعة و نطاؽ في مجاؿ ال
 فضؿ الممارسات الناشئة.أماكف أخرى وأ

الظروؼ التي  في. وىو موضوع حاسـ لإجراء التغيير المنتظـ حوار السياسات عمى المستوى القطري (ب )
ولتعزيز انخراط الصندوؽ  .وواحد مف السبؿ الرئيسية لتوسيع نطاؽ الأثر ،ف الفقراءو يواجييا السكاف الريفي

عمؿ قيد التطوير حاليا تيدؼ إلى: مبادرة تعميـ الابتكار لدعـ خطة تخدـ موارد سوؼ تس ،في ىذا المجاؿ
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ضماف فيـ مشترؾ لحوار السياسات عمى المستوى القطري؛ تعزيز القدرة عمى حوار السياسات عمى 
 المشروعاتو المستوى القطري؛ تكامؿ أكثر فعالية لحوار السياسات عمى المستوى القطري في البرامج 

رصد والإبلاغ عف انخراط الو  ،وتحسيف إدارة المعرفة دعما لحوار السياسات عمى المستوى القطري ،القطرية
  الصندوؽ.

 ،وساطة الصندوؽ فيما يتعمؽ بالمعرفة بيف دولو الأعضاء الذي ينطوي عمى التعاون بين بمدان الجنوب (ج )
مما يجمب الابتكارات الناجحة إلى سياقات جديدة. وفي ىذا المجاؿ سوؼ تستخدـ مبادرة تعميـ الابتكار 

السعي في مجاؿ  كوف وضماف ،لدعـ الأنشطة الرامية لتحقيؽ الالتزامات بالتجديد التاسع لموارد الصندوؽ
 أصلاومت ،يع البرامج القطريةجم في امعمموعمى أف يكوف الجنوب بصورة استراتيجية  دافمبالتعاوف بيف 

  قاعدة براىيف متينة. في

شرط مسبؽ لأي شكؿ مف أشكاؿ الابتكارات التي سيتـ توسيع نطاقيا أو إضفاء الطابع  ىي إدارة المعرفة (د )
يتـ حاليا تطوير استراتيجية جديدة لإدارة المعرفة تقودىا مجموعة لإدارة و  .المؤسسي عمييا أو تقاسيما

ضبحيث ي ،العممية وستكوف مرتبطة بصورة مباشرة بجيود  ،اء الطابع المؤسسي عمييافتـ الترويج لمممكية وا 
عـ تنفيذ الخطة متوسطة الأجؿ لممنظمة دالصندوؽ الرامية إلى إيصاؿ التزامات التجديد التاسع لمموارد و 

إضافة  ،تمويؿ ذلؾويتـ  :ستراتيجيةالاوتتمثؿ الخطوة الأولى في تصميـ عممية تطوير  .3126-3124لمفترة 
وسوؼ تستخدـ مبادرة تعميـ الابتكار لدعـ أي عمؿ مستقبمي  .مف موارد المبادرة ،إلى تيسير ىذه العممية
 اقتضت الضرورة. ، إفإضافي في ىذا المجاؿ

حتى يومنا ىذا  ىانطو ، والذي ىو استقاء الدروس مف مبادرة تعميـ الابتكار حتى تاريخوالمجاؿ الثالث لمتركيز و  -11
مع  ،صفحات لكؿ منيا 5إلى  4مما نجـ عنو موجز مف  ،المنفذة 43عمى استعراض مكتبي لجميع المشروعات الػ 

أكثر ىذه اختيار  3123في الفصؿ الأخير مف عاـ ، سيتـ 43موثائؽ ذات الصمة. ومف بيف المشروعات الػ لروابط 
مشروعات مختارة إلى ثمانية خمسة لدراسات حالة أكثر تفصيلا بء ومف المتوقع البد .المشروعات ابتكارية وفعالية

، ر أثر المشروعاتيوتقد توقع ليا أف تقتنص الابتكارات المروج لياوي، 3124/أوائؿ عاـ 3123في أواخر عاـ 
 اء الطابع المؤسسي.ففرص توسيع النطاؽ أو إض يتحر و 

 المسائل المالية  -ثالثا 

مما يرفع ، 2009التنمية الدولية في المممكة المتحدة في عاـ رة لوزاالدفعة الأخيرة مف المساىمة التكميمية استلاـ تـ  .2
لالتزامات لالموارد المتاحة و مميوف دولار أمريكي.   12الموارد المستممة لبرنامج تعميـ الابتكار إلى حوالي  جموعم

، 3124وفي عاـ ملاييف دولار أمريكي.   4بحدود نقدي مميوف دولار أمريكي مف إجمالي رصيد  2.1ىي بحدود 
يجاد بيئة مؤسسية تمكينية للابتكار ،ستستخدـ ىذه الأمواؿ لتمويؿ الأنشطة الخاصة بالتعمـ وتقاسـ المعرفة . وا 

 المالية المفصمة. ةالقائمعمى للاطلاع  الأوؿويمكف الرجوع إلى الذيؿ 
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 30بتاريخ 
سبتمبر/أيلول 

2012 

 30بتاريخ  
سبتمبر/أيلول 

3122 
التفاوت بالنسبة 

 المئوية 

 0 002 12 002 12 الموارد )المقبوضات النقدية( )بآلاف الدولارات الأمريكية(

 25.19+ 933 7 931 9 المخصصات الموافق عليها )بآلاف الدولارات الأمريكية(

 16.65+ 66.10 82.75 المخصصات كنسبة مئوية من الموارد

 2.42+ 796 7 985 7 النفقات الفعلية )بآلاف الدولارات الأمريكية(

 2.04+ 64.96 67.00 النفقات كنسبة مئوية من الموارد

 32.50+ 40 53 المشاريع الموافق عليهاعدد مجموع 
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Financial statement of the IMI (as at 30 September 2012)  

 

Financed by the Department for International Development (United Kingdom) 

SUMMARY 

Summary of resources United States dollars Liquidity status United States dollars  

Resources (table 1) 12 001 881 Cash received 12 001 881  

  (table 1)   

Approved allocations (table 2) (9 930 593) Expenditures (7 985 075)  

  (table 2)   

Resources available for commitment 2 071 288 Cash balance 4 016 806  

DETAILS         
       

Table 1  
Resources     

  Pounds sterling  United States dollars  

13-Dec-03 400 000  689 440  

26-Mar-04 100 000  181 085  

09-Feb-05 1 000 000  1 857 800  

06-Sep-05 1 900 000  3 501 415  

28-Mar-06 1 100 000  1 924 560  

23-Mar-07 500 000  988 600  

30-Jan-08 569 000  1 131 457  

01-Apr-08 500 000  987 700  

06-Apr-09 500 000  739 825  

 6 569 000  12 001 881  

Table 2 
Commitments and expenditures     

Description  

United States 
dollars 

approved 
1
 

 United States dollars 

expenditures 

United 
States 
dollars 

balance 

PREPARATORY PHASE     

Preparation work on the IFAD Initiative for Mainstreaming Innovation 8 689 (8 689) - 

Innovative monitoring of impact through the 

Microfinance Information eXchange (MIX)  71 146 (71 146) - 

Innovative targeting under community development funds 68 227 (68 227) - 

Rural Poverty Portal  78 901 (78 901) - 

Innovative strategies for land and water access to the poor 71 959 (71 959) - 

Scaling up of innovative small stock management practices developed  

by IFAD projects 68 856 (68 856) - 

Public-private partnership-building in IFAD  73 585 (73 585) - 

Market development support  74 574 (74 574) - 

Funding proposal for programmatic supplementary funds – consultation 
workshop on the framework  47 461 (47 461) - 

Role of institutional analysis in the successful 

scaling up of innovation   201 847 (201 847) -  

Regional economist  71 978 (71 978) - 

Total preparatory phase 837 223 (837 223) - 
 

MAIN PHASE     

(i) Innovative operations     

Competitive bidding
a
     

Market access for small-scale rural producers  209 813  (209 813)   

MIX   197 248   (197 248)  -  

Mainstreaming new targeting framework  184 194  (184 194)  - 

Rural Poverty Portal   199 084  (199 084) - 

                                         
1
 Where an activity is finalised, the approved amount indicates the disbursed amount. 
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Table 2 (cont.) 

 

 

Description  

United States  

dollars 
approved 

a
 

United States 

dollars 
expenditures 

United States 

dollars 
balance 

Institutional analysis practitioner's guide  192 746   (192 746)  

Rural outmigration, trafficking and HIV/AIDS  194 837  (194 837) - 

Financial services association model 86 723 (86 723) - 

Land tenure security of the rural poor   196 233  (196 233)  -  

Innovation in water and rural poverty  197 914   (197 914) - 

Cross Regional South-South Cooperation
2
  - - - 

Biofuels farming systems   144 300   (144 300) - 

Participatory mapping   98 661   (98 661) - 

Model for private-sector payment
3
   100 000   (85 337) 14 663 

Client-financed agriculture services  171 079   (171 079) - 

Pilot for new supervision and implementation support  152 919   (152 919) - 

Lessons from innovations and young talents in the rural world  197 000  (197 000)  - 

New design process for small investments  112 720  (112 720) - 

Innovation scouting and sharing   130 335   (130 335) - 

Technical assistance for self-management  175 000  (175 000)  - 

Country M&E and knowledge management system  168 120   (168 120) - 

Healthy alternatives to tobacco   135 000  (135 000)  - 

Managing weather risk   200 000  (200 000) - 

Farmer participation in SWAp   200 000  (200 000)  - 

Project design pilot   54 900  (54 900) -  

Mainstreaming value chains   192 849  (192 849) - 

Mainstreaming climate change   141 198  (141 198)  - 

Leveraging migrants’ remittances   162 000  (162 000) - 

Social performance management   200 000  (200 000)  - 

Indigenous peoples’ knowledge   80 399  (80 399)  - 

Learning and sharing day  150 000  (121 802) 28 198 

Participatory mapping pilot  116 308 (116 308) - 

Imaged-based monitoring  100 000 (100 000) - 

Thematic indicator  92 723 (92 723) - 

Brokering of natural resource management 

technical services  99 326 (99 326) - 

CLIMTRAIN project  67 086 (67 086) - 

Training and capacity-building  97 232 (97 232) - 

Security programme for women  24 000 (24 000) - 

Education for a sustainable future  73 803  (73 803) - 

Enterprise risk pilot  48 320  (48 320) - 

Benchmarking of international financing 

institutions   88 387 (88 387) - 

Investing in poor people  175 000 (61 500) 113 500 

Making biogas portable  200 000 (68 504) 131 497 

Fail Fair  100 000 (2 952) 97 048 

Finalising the MPAT  90 000 (24 934) 65 066 

Scaling up mobilisation of remittances  200 000 (4 900) 195 100 

Improving weather risk management  190 000 (58 667) 131 333 

Securing resource rights  200 000  200 000 

Social return on investment for knowledge 

generation  200 000  200 000 

Small-holder post-harvest innovations  195 000 (40 318) 154 682 

Country office immersion  80 000  80 000 

                                         
2
 Project was cancelled after approval due to start up difficulties. 

3
 Project has been granted additional time to offer opportunities for replication. 
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Filling the inter-generational gap  195 000 (7 430) 187 570 

Improved learning about IFAD projects  200 000  200 000 

  7 457 508 (5 658 853) 1 798 656 

(ii) IMI Screening Committee (ISC) costs     

ISC travel/fees  30 824 (30 824) - 

ISC miscellaneous  494  (494)  -  

  31 318  (31 318) -  

(iii) Rapid Funding Facility     

San Salvador diaspora  19 950 (19 950)  -  

  19 950 (19 950)  -  

     

Total innovative operations  

7 508 776 (5 710 121) 1 798 656 

     

Table 2 (cont.) 

 

Description  

United States  
dollars 

approved
a
  

United States 
dollars 

expenditures 

United States 
dollars 

balance 

Partnership development     

IFAD-IFPRI partnership  185 905 (185 905) -  

IFAD-Center for Creative Leadership (CCL) partnership  25 668 (25 668) - 

Innovation promotion  215 000 (188 699) 
                    

26 301 

Travel by organizations of the rural poor  102 133 (102 133) -  

  528 706 (502 405) 26 301 

Learning and sharing     

Scouting and regional fairs  90 573 (90 573) -  

KM of IMI projects   55 000 (6 890)  48 110 

Challenge map  46 078  (46 078) - 

Networks and communities of practice   225 000   (192 548) 32 452  

Competitions   -   -  -  

Web-based sharing   66 471  (66 471) -  

  483 122  (402 560) 80 562 

Cultural and organizational change    

Learning tours/field immersion  166 532 (166 532) - 

Monitoring of on-going bids  40 000 -  40 000  

IFAD Innovation Strategy  81 900 (81 900) -  

Creative problem-solving training  237 522  (237 522) - 

Other training  23 866 (23 866) - 

Launching of innovation strategy  22 947 (22 947)  - 

  572 767  (532 767) 40 000  

     

Total main phase 9 093 371 (7 147 853)  1 945 518 

     

 Grand total  9 930 593 (7 985 075) 1 945 518 
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IMI-FINANCED PROJECTS UNDER IMPLEMENTATION 
 

 

Project title USD  Current status 

Investing in poor 

people or investing 

in places where 

poor people live? 

175 000 An analysis of the differentiated use of people-based 

and place-based approaches/instruments, and their 

strategic combination, in 4 IFAD projects in the LAC 

region. Operational criteria and guidelines will be 

developed to inform new projects and provide a guide 

on how their combination can lead to better project 

design, results and outcomes. 

Contract with partner RIMISP for the implementation was signed on 26 June 2012. Participating IFAD-

supported projects were identified and selected in El Salvador, Haiti, Nicaragua and Peru in consultation 

with CPMs. Local consultants were contracted in each country. Learning Group was assembled during 

Launch Workshop in San Salvador in mid-August; framework, concepts, working definitions, research 

methodology, responsibilities, country workplans and overall timeline were established and approved by 

LG.  Fieldwork was initiated in Peru (end September), Nicaragua and El Salvador (1st week of October), 

including workshops with participating project stakeholders and beneficiaries, focus groups and 

interviews with key informants. Haiti’s project workshop and fieldwork to be carried out in mid-October.  

The project is on track with all planned activities and deliverables. 

 Making biogas 

portable: renewable 

technologies for a 

greener future 

200 000 Piloting though an IFAD project in Kenya the scaling up 

of two innovative models: i) second generation plastic 

bio digesters producing methane from recycled 

livestock and agricultural waste; and ii) portable biogas 

bottling.  The two innovations can provide resource 

poor people with access to a clean energy source 

which can also be used for generating electricity.  The 

pilot offers opportunities for income generation, new 

jobs and improved livelihoods.  A secondary effect will 

be improved soil fertility through the use of discarded 

digester effluents. 

The project is on schedule and raising interest in Kenya and internationally (Cameroun, Rwanda, India, 

Pakistan). Major achievements are as follows:: 

 Nine Flexi Biogas systems installed in dairy farms within IFAD investment project ”Smallholder Dairy 

Commercialization Program” in Nakuru;  

 Four Flexi systems implemented in a rural orphanage school in Naivasha using kitchen and human 

waste to produce electricity for lighting and Internet access;  

 M&E: qualitative and quantitative data collected and compared with fixed traditional bio digesters. 
The second progress report is due on the 5th October. 

 Knowledge products and results generated: The communication awareness campaign Shujaaz.fm will 

release first comic strip in Nov. 2012. Video on interview with CEO/Lead Engineer of Biogas 

International on potential of new generation of portable Flexi Biogas systems.  

 Enhanced IFAD role in facilitating South-South cooperation: Kenyan engineers visited the Indian 

Institute of Technology (IIT Delhi) to attend convention on “Current Trends on Indian Biogas”  

 Developing partnerships (with Green Bricks Eco Solutions and InfoSys in India) to internationally 

scale up the proposed innovation. 
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Fail Fair: Making the 

impossible become 

reality 

100 000 Organization of a Fail Fair in 2013, an event which 

provides a ‘safe space’ where experiences of failure 

are shared across IFAD and provide fodder for 

collective brain-storming on how to overcome the 

challenges. The riskiest idea will receive an award. The 

event provides scope for learning and risk-taking, 

promotes innovation and contributes to a change in 

organizational culture. It also contributes to more 

innovative project designs. 

 Working relationship established with Engineers without Borders – the authors of “Failure Report” 

 Assessment conducted to evaluate current institutional climate and readiness to accept and learn 

from failures 

 Based on assessment findings, a  number of “intervention areas” have been identified. These will be 

further fleshed out to develop a road map 

 Work is underway with different parts of the house to instil a culture of learning from failures and 

build awareness of why openness to failure is an important part of development work. 

Finalizing the 

Multidimensional 

Poverty Assessment 

Tool (MPAT) and 

mainstreaming it 

into operations 

(Builds on a 

previous IMI 

project). 

90 000 
The MPAT is a multidimensional, survey-based tool for 

assessing poverty, that allows project managers, 

government officials and others to determine which 

dimensions of rural livelihoods likely require support. 

The MPAT was developed in 2008-2009, and a draft 

version released in 2010. Much positive feedback has 

been obtained, from IFAD, UN agencies, NGOs and 

governments; and the current proposal would allow 

for the MPAT to be finalised and become part of 

IFAD’s tool box of poverty assessment tools. 

After six months of implementation, progress against the work plan and budget is on track. With support 

of the Lead Consultant, a pool of human resources has been identified to support the development of 

MPAT. The first case study in Bangladesh has been finalised and its lessons learned have been integrated 

in the User’s Guide v.2 and the Excel Spread Sheet v.2. Current efforts are focusing on further 

strengthening the User’s Guide on rationale and methodology, which will be tested during the second 

case study in January 2013. Several development partners are currently testing with MPAT, or showing 

interest, and through continuous interaction, their experiences are being integrated. In spring 2013, the 

materials will be finalised and a third case study will be conducted over summer to validate the tool and 

to give the green light for publication and dissemination. 

Scaling up 

mobilisation of 

remittances for 

enhanced country 

programme impact, 

through RB-COSOPs 

200 000 Analysis and development of guidance tools from the 

knowledge base of the Financing Facility for 

Remittances to identify key preconditions, success 

drivers, partners and best practices for replicating and 

scaling up the offer of remittance and other financial 

services through postal networks.  The capture of 

remittances as a source of complementary funds will 

be mainstreamed into the IFAD operating model 

through the integration of a remittance component in 

4-5 RB-COSOPs and through the loans and grants 

country programme. 

Deliverables: 1) The FFR is currently finalizing  a review report on its experiences in Postal networks and 

remittances. Which include key lessons learned and strategic considerations. 2) At partnership level, the 

FFR under the IMI was able to negotiate with the EC funding for a scaling up programme on Postal 

networks and remittances in IFAD and has secured partnerships agreements with the World Bank, the 

World Savings Banks Institute, the United Nations Capital Development Fund, and the Universal Postal 

Union.. 3) within this new framework, the IMI programme is currently setting the stage for a 

dissemination and exchange exercise directed at drafting an in-house strategic framework for Postal 

Networks and remittances 4) On-going discussions are in process to include the thematic approach in 

both COSOPS and country programmes. Pilot mission with the Philippines and potentially Pakistan are in 

the planning.. 
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Improving Weather Risk 

Management using 

satellite-based technology  

190 000 + 

550,000 from 

AFD 

(Builds on a previous IMI pilot). The project would 

build on IFAD’s work with weather risk insurance by 

developing and testing an innovative satellite-based 

approach to drought index insurance in Mali. The 

activities proposed could represent a new model for 

index insurance, which has hitherto required data 

from on-the-ground weather station; and they could 

push the frontier for the entire industry and have 

enormous scaling-up potential. 

The project began activities immediately after receiving the IMI grant, and is currently in Phase 2 

of 4 -  revolving around the identification of remote sensing methodologies for index insurance 

which impinges on the success of the project. To date the following has been achieved: 

 Key types of methodologies researched in-depth 

 Leading players identified and met 

 Communication on the project through conferences; press release   

 Pilot test areas in Senegal located according to preliminary criteria  

 Kick-off mission to Senegal to verify test areas; meet farmers’ organizations; forge 

partnerships with key in-country stakeholders 

 Initial awareness raising activities about the project carried out in relevant sectors: insurance; 

earth observation; development 

 Specifications developed for selecting technical support partners 

Before year end 2012, the project plans to have selected various technical service providers in 

order for them to begin developing their specific remote sensing methodologies for in-field 

testing. The pilot areas  in Senegal will also be verified, with detailed profiles developed on them 

to inform the type of insurance coverage  which the sample contracts will be  based on, and the 

data collection that needs to take place.  

Securing resource rights 

through inclusive business 

models 

200 000 With the aim of establishing alternative,  sustainable, 

inclusive, business models in rural areas that can 

secure land, other natural resource rights and enhance 

the capacity of small-scale producers to benefit from 

new market opportunities, research will be carried out 

to examine 8 on-going-partnerships in IFAD supported 

projects in SSA and Asia to extract lessons learnt, best 

practices and challenges in building such models. 

Learning will be reflected in guidelines or tool kits with 

recommendations for appropriate policies and 

implementation frameworks. 

An initial review has been carried out of business models used in IFAD programmes and projects. 

During the regional workshop on land in May in Nairobi, a special session has been held on 

inclusive business models and their impact on securing access to land and other natural 

resources. Participants came from IFAD project and programmes in ESA and WCA, CSOs, FOs, 

private sector organisations, government departments and IGOs. Initial field work is being done in 

Uganda, Swaziland and Mozambique. Over the next months the list of selected projects and 

programmes will be finalised and other field trips will be organised. At the same time the 

preparations for the organisation of a learning route will start.  

The learning side of impact 

assessment: piloting Social 

Return on Investment 

(SROI) for knowledge 

generation and Project-

based learning in Sudan 

and Yemen 

200 000 Participatory, learning-oriented impact assessment of 

projects in Sudan and Yemen, to quantify in particular 

the non-physical results (such as changes in social 

capital, rural empowerment and environmental 

benefits). The process will promote dialogue, create 

space for learning/capturing knowledge and 

strengthen knowledge generation at the project level. 

The contractual agreements with the implementing partner are underway and will be finalized by 

end October. The first SROI assessment will take place in Sudan in January 2013, the second one is 

scheduled for April 2013, and the wrap-up write shop planned for June 2013 in Rome. Due to 

persistent security issues in Yemen, the second assessment will take place in Armenia instead, 

while a number of Yemini project staff and partners will join the Sudan and Armenia assessments 

for on-the-job training purposes, as well as participate in the write shop. 
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Small-holder post-harvest 

innovations Project (SPIP) 

195 000 Post-harvest management systems and technologies 

have a critical role to play in reducing food losses, 

ensuring the quality and quantity of produce and 

improving market access for small scale farmers.  The 

SPIP, which will be piloted in 2 IFAD projects, will 

include awareness raising, learning packages, capacity 

building and field testing of affordable post-harvest 

technologies and techniques.  A further objective will 

be to ensure that post-harvest issues are addressed in 

project design and implementation for value chain 

projects. 

The SPIP is being implemented through 2 IFAD projects in Malawi and Rwanda. In Malawi, 

management of aflatoxins in the groundnut value chain is the focus. An assessment has been 

carried out and a consultant recruited to support training of farmers and field demonstrations of 

techniques and technologies. In Rwanda, targeted beans and maize farmers, members of a 

cooperative have been trained and a local NGO has been recruited to support in activity 

implementation. A cooperative storage shed is currently under construction and targeted farmers 

are testing provided technologies for drying and storage.   

Country office immersion 

for innovation 

80 000 A programme designed to give IFAD support staff 

based in Rome the opportunity to spend 4-5 days in an 

IFAD country office to enhance their understanding of 

country office processes and realities, strengthen 

collaboration between the field and HQ and provide 

feedback on their return on possible areas of 

improvement 

An announcement was posted on the IFAD intranet site inviting all interested staff to submit 

proposals for work-related ‘projects’ that they could implement in an IFAD country office. From 

the proposals received from potential applicants, six were found to have the requirements to be 

implemented.  Following selection and communication to all IFAD staff of successful applications, 

each of the six selected participants has identified one country office to visit in order to work on 

his/her proposed project. The country offices selected to date are Senegal, Ghana, Sudan, India, 

China and Vietnam. First project visits to country offices are planned in mid-October. 

New proposals are being received and are being assessed to identify 4 additional participants. 

Filling the inter-

generational gap in 

Knowledge on Ag. Water 

Management: twinning 

junior and senior experts 

195 000 A junior-senior twinning programme for Agricultural 

Water Management specialists for the transfer of 

expert knowledge across generations. It aims to 

support the development of junior AWM 

professionals, to create synergies between the 

technological strengths of juniors and the AWM 

knowledge of seniors, to encourage ideas and 

opportunities for innovation and to provide quality 

and continuity in AWM expertise. The AWM 

curriculum developed during the programme will  

provide a useful model for further application 

The project began activities in June 2012.  The methodological approach has been revised to 

make it more effective and enhance the impacts for the rural poor. All activities have been moved 

from Rome to SSA, and the twinning has been transformed into an in-field junior-senior 

mentoring program based on practical issues in IFAD project implementation and supervision. Six 

countries have been selected: Burkina Faso, Ethiopia, Gambia, Ghana, Malawi, and Niger; all 

countries with a water portfolio, available CPMs and local PMUs.  

All the seniors have been identified in collaboration with CPMs; and a call for junior applicants has 

been issued. To help identify candidates, connections have also been established with various 

universities, research centres and knowledge hubs: Agrinatura/ Agrismundus (EU), Unesco-IHE 

(EU), Makerere University (Uganda), University Water Sector Partnership (Ethiopia), 2iE (Burkina 

Faso), KNUST and UDS (Ghana), Capnet (South Africa), Imawesa (Regional), YPARD (network), 

IWMI (Sri Lanka).  Selection of the candidates is ongoing. 

To increase the initiative’s visibility, a space has been assigned to the project at the Stockholm 

Water Week, and at the Regional Forum for IFAD-Sponsored Projects in Banjul.  



  
 

 

لا
ل 

ذي
ي

الثان
 

 
 

 
 

E
B
 2

0
1
2
/1

0
7
/IN

F
.8

 

8
 

Improved learning from 

IFAD-supported projects. 

200 000 + 

200,000 from 

B&M Gates 

Foundation 

Studies will be commissioned on specific thematic 

areas of strategic importance to IFAD, in association 

with a limited number of IFAD supported projects that 

focus on these thematic areas, to explore the drivers 

behind project performance and impact. The studies 

will provide a model to improve learning from our on-

going operations and support the application of 

lessons learnt in a more systematic manner to inform 

project design and IFAD’s policy/advocacy work. 

A team of consultants to work on the project has been recruited; the methodology for 

Participatory Impact Assessment and Learning Approach (PIALA) is currently under development 

and is expected to be completed during 2012; selection of projects on which the PIALA 

methodology will be tested, and of the in-country research partners, scheduled for late 2012; and 

the PIALA case studies themselves are scheduled for early 2013. Additional project resources have 

been mobilised from B&M Gates Foundation, with whom a project partnership established, and 

this will expand the number of case studies, and potentially facilitate an initial proof of concept 

and subsequent scaling up. 

Inclusive value chain-

based public-private 

partnership approach to 

mainstreaming poor rural 

farming communities in 

markets in Africa and Asia 

200,000 The project aims to mainstream poor, rural 

communities, particularly women and youth, into 

markets using a PPP approach which addresses 

inclusiveness and environmental sustainability 

concerns.  The project will define, apply and refine a 

PPP toolkit based on inclusive value chains. Expected 

outcomes are: (i) increased capacities of farmers, 

buyers, financial institutions, projects and IFAD staff to 

identify, screen, negotiate, manage and 

monitor/evaluate potential PPP opportunities; and (ii) 

an increase in the number of PPPs meeting these 

criteria in WCA, APR and IFAD more generally. 

Project approved October 2012 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

Total 
2 225 000   

 

 


